
 تاثیر سوءتغذیه بر ابتلا به بیماری سل
 مهشید ناصحی، رئیس اداره کنترل سل و جذام وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در گفت وگو با ایلنا، در 
رابطه با آخرین وضعیت سل در ایران و جهان اظهار کرد: 
ایران جزو کشورهای موفق در حوزه پیشگیری و کنترل 
سل در جهان است. در حال حاضر در جهان از هر ۱۰۰ هزار 
نفر، ۱۲۷ نفر مبتلا به سل برآورد می شود. در کشوری مانند 
پاکستان این عدد ۲۵۹ نفر و در ایران نیز بر اساس اعلام 
سازمان جهانی بهداشت این عدد ۱۳ در هر ۱۰۰ هزار نفر 
جمعیت است. وی افزود: مقایسه این اعداد نشان می دهد 
که با توجه به ماهیت بیماری، تلاش های بسیارزیادی انجام 
شده تا ما به این رقم از میزان بروز رسیده ایم. اما موضوعی 
که وجود دارد این است که ما سال اول پاندمی کرونا متوجه 
شدیم که با ۲۸ درصد افت شناسایی موارد سل روبه رو 
شده ایم که این موضوع خوشایندی نبود. تلاش کردیم 
که این افت شناسایی را برطرف کنیم اما واقعیت این است 
که این مشکل هنوز به صورت کامل جبران نشده و هنوز 
۱۵ درصد کاهش شناسایی موارد مبتلا را نسبت به سال 
قبل از پاندمی کرونا داریم. ناصحی تأکید کرد: تفسیر روند 
تغییرات و پیش بینی میزان بروز و شیوع بیماری مزمنی 
مانند سل پیچیدگی های خاصی دارد و با بیماری های 
حادی نظیر آنفلوآنزا و کرونا متفاوت است. مثلا یک فرد 
مبتلا به سل ریوی که سل او تشخیص داده نشده و درمان 
نشده است به طور متوسط می تواند در طول سال ۱۰ تا 
۱۵ نفر از اطرافیان خود را آلوده )یا مبتلا به عفونت سلی( 
کند. چنین افرادی که مبتلا به عفونت سلی )یا سل نهفته( 
شده اند نه بیمار هستند و نه کسی را مبتلا می کنند، در 
واقع میکروب سل وارد شده به بدن آن ها توسط سیستم 
ایمنی محصور و غیر فعال می شود. اما این شرایط تا وقتی 
ادامه می یابد که سیستم ایمنی بدن در شرایط طبیعی قرار 
داشته باشد. حدود ۵ تا ۱۰ درصد افرادی که به عفونت سلی 
)سل نهفته( مبتلا هستند در طول عمرشان ممکن است 
به بیماری علامتدار سل مبتلا شوند. در واقع این ها افرادی 
هستند که از چند ماه تا چندین سال بعد از ورود میکروب، 
چنانچه به دلایلی سیستم ایمنی بدن آن ها ضعیف شود، 
میکروب می تواند از کنترل سیستم ایمنی خارج شده، تکثیر 
یافته و فرد را بیمار کند و طبیعتا اگر عضو درگیر بیماری، 
ریه ها باشد، این فرد از طریق تنفس می تواند بیماری را به 
دیگران انتقال دهد. وی همچنین با بیان اینکه در زمان کرونا 
بسیاری از برنامه های بهداشتی درمانی، ناگزیر از شرایط، 
مورد کم توجهی واقع شد، گفت: سل به صورت مضاعف 
مورد غفلت واقع شد و دلیل آن هم این بود که هر دو بیماری 
عمدتا ریه ها را درگیر کرده و در نتیجه تشابهاتی در علائم 
و نشانه های بالینی داشتند. مثلا اصلی ترین علامت هر دو 
بیماری سرفه است )هرچند از دیدگاه پزشکی، ماهیت سرفه 
این دو بیماری قدری با هم تفاوت دارد. مثلا سرفه های کووید 
غالبا خشک و حاد و سرفه های سل اغلب طولانی مدت و 
خلط دار است(، در نتیجه در شرایط اپیدمی طبیعی بود که 
برای افرادی که دچار سرفه و تب می شدند اولین احتمالی که 
به ذهن پزشکان و حتی مردم عادی می رسید کووید باشد. 
لذا یا مبتلایان دارای علائم خفیف مراجعه نمی کردند، یا 
اگر به دلیل طولانی شدن یا شدت علائم مراجعه می کردند 
ممکن بود سل در سایه شک به کووید مغفول بماند و یا در 
مواردی حتی در صورت شک به سل و درخواست آزمایش 
خلط یا رادیوگرافی قفسه سینه توسط پزشک، فرد مبتلا از 
ترس ابتلا به کووید در صورت مراجعه به آزمایشگاه یا مراکز 
رادیولوژی، به توصیه های پزشک عمل نمی کرد. این مسئول 
وزارت بهداشت یادآور شد: لازمست مردم بدانند که، سل 
یک بیماری کاملا قابل درمان است، این بیماری هنوز در 
کشور از بین نرفته و در تمامی استان ها وجود دارد، هر سرفه 
بیش از دو هفته ممکن است یکی از علائم سل باشد. خدمات 
تشخیصی و درمانی سل در کلیه مراکز خدمات جامع 
سلامت، پایگاه ها و خانه های بهداشت کشور رایگان است. 
وی همچنین افزود: سوء تغذیه که یکی از پیامدهای فقر 
است می تواند در بروز سل موثر باشد لذا هرچه سوءتغذیه 
بیشتر باشد می تواند سل نهفته را به سل فعال تبدیل کند. 

 آرمان ملی: قطع اینترنت ها آسیب های 
سراسری و جدی داشته که نمی توان آن را 
انکار کرد، از قطع اینستاگرام و از بین رفتن 
نابودی  تا  گرفته  مجازی  کسب وکارهای 
استارتاپ های ایرانی. به طور مثال اپلیکیشن 
»بلد« به تازگی به علت وضعیت نامناسب 
اینترنت اعلام ورشکستگی کرده است. البته 
این اتفاق فقط برای »بلد« رخ نداد بلکه در طول 
یک هفته گذشته بسیاری از کسب وکارهای 
دیگر به ویژه کسب وکارهای نوپا و کوچک 
اینترنتی رسما اعلام کردند که با توجه به شرایط 
موجود قادر به ادامه فعالیت نیستند. درحالی 
که بر اساس اعلام وزارت صمت اقلا ۳۵۰ هزار 
واحد صنفی اینستاگرامی از فیلترینگ لطمه 
خورده اند، میلیون ها نفر بر اساس اعلام اتاق 
بازرگانی ایران با این فیلترینگ دچار چالش در 
زندگی شده اند. کسب و کارهای خانگی از فروش 
محصولات تا اینفلوئنسرهای معرفی محصول و 
خدمات مختلفی که با پیج های پر بیننده شان 
کسب درآمد می کردند. حالا اما برای حمایت 
از این افراد ردیف بودجه ۱۰۰۰ میلیارد تومانی 
در اختیار تلویزیون قرار می گیرد تا از این کسب 
و کارهای آسیب دیده حمایت شود. مردمی که 
خیلی های شان احتمالا اصلا در گرید تبلیغاتی 
صدا و سیما قرار نمی گیرند و این فیلترینگ 
مستقیم روی زندگی شان اثر گذاشته است. در 

سال های گذشته هم به بهانه هایی چون حمایت 
از تولید محتوا در بسترهای اجتماعی بودجه های 
مختلفی در اختیار صدا و سیما قرار گرفته بود 
که مشخص نیست عایدی این بودجه ها که در 

اختیار ساترا قرار گرفتند چیست؟
    کسی دیگر ضرر می کند، بودجه اش به 

سازمان دولتی می رسد
به گزارش خبرآنلاین، اینترنت شاهراه 
اتصال و ارتباطات و زیرساخت کسب وکار است 
شاهراهی که حدود یک ماه است قطع شده و 
درست در همین شرایطی که وضعیت کسب 
و کارهای اینترنتی روبه زوال است؛ »بلد« 
اعلام ورشکستگی کرده و »آی قصه« نیز ده 
روز گذشته اعلام کرده فروش محصولات و 
درآمدش ۵۲درصد کاهش پیدا کرده، مدیرکل 
دفتر خدمات کسب وکار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با اشاره به تصمیمات حمایتی این 
وزارتخانه برای کسب وکارهای متضرر شده 
از قطع اینترنت، گفته: »قرار است هزار 
میلیارد تومان بسته تبلیغات ویژه صداوسیما 
و هزار میلیارد بسته تبلیغات ویژه شبکه های 
اجتماعی برای حمایت از کسب وکارهای 
اینترنت اختصاص دهیم.  از قطع  متضرر 
به هرحال اگر فیلترینگ برداشته شود از 
ظرفیت بلاگرها برای جبران صدمات آن ها 
استفاده خواهیم کرد. بحث ما در این مرحله 

شبکه های اجتماعی داخلی و خارجی نیست. 
بلکه ما می خواهیم این بودجه را اختصاص 
دهیم تا طبق قوانین کشور برای جبران صدمات 
این کسب وکارها اقدام شود.«امیرحسین 
اسدی در گفت وگو با اتاق ایران آنلاین گفت: 
»حدود ۹۰ درصد از کسب وکارهای حوزه 
تبلیغات در فضای اینستاگرام دچار مشکل 
شده اند. کسب وکارهایی از جنس بلاگرها و 
تبلیغات در این شرایط تعدیل نیرو داشته اند. 
کسب وکارهای خرد در اینستاگرام نیز قطعاً 
دچار مشکل شده اند. متأسفانه مرجع آماری 
نداریم و از آنجا که بسیاری از این کسب وکارها 
مجوز محور نبوده اند آمار دقیقی هم از آن ها 
نداریم. لذا بر اساس آمار متفاوتی از ۳۰۰ هزار 
تا ۳ میلیون کسب وکار در اینستاگرام، گفته 
می شود دچار مشکل شده اند.«اسدی در 
شرایطی اعلام کرد که آمار دقیقی از کسب و 
کارها ندارد که پادرو به تازگی در گزارشی اعلام 
کرده بود بیش از یک میلیون شغل به واسطه 
اینستاگرام در ایران وجود دارد و بازاری بیش 
از ۴۰ هزار میلیارد تومان در سال را ایجاد کرده 
است. نوین هاب هم در گزارش سالانه خود یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار کسب وکار در اینستاگرام 
برآورد کرده بود و آمارهای مرکز آمار می گویند 
درآمد حدود ۱۰ میلیون نفر به اینستاگرام 

وابسته است. 

    آسیب ۱۰۰ درصدی از قطع اینترنت
اسدی با تأکید بر اینکه همه کسب وکارها 
در کشور به دلیل قطعی اینترنت بین ۵ تا ۱۰۰ 
درصد دچار آسیب شده اند بیان کرد: »باید بر 
اساس ضرر و زیان کسب وکارها میان آن ها 
دسته بندی شود. کسب وکارهایی که دچار 
مشکلات حیاتی شده و تعدیل نیروی زیادی 
انجام داده اند و کسب وکارهایی که این تغییرات 
در حد ۵ یا ۱۰ درصد بوده است نباید یکسان 
حمایت شوند. ما قصد داریم بر اساس این 
دسته بندی با در نظر گرفتن بسته های حمایتی 
به کمک این کسب وکارها بیاییم.«اسدی گفت: 
»این پیشنهاد هم مطرح شده است که در زمان 
بحران های امنیتی یا طبیعی تدابیری در نظر 
گرفته شود تا ارتباط کسب وکارها با بین الملل 
قطع نشود. بر این اساس این پیشنهاد هم قابل 
بررسی است که اتاق های بازرگانی، اصناف، 
اتحادیه ها و ادارات صمت استان ها همه مجهز 
شوند تا در مواقع بحران اینترنت آزاد داشته 

باشند و دسترسی آن ها کامل قطع نشود.«
    ضرر میلیون دلاری و جبران میلیارد 

تومانی
نکته جالب ماجرا این است که سازمان 
صداوسیما در سال۱۴۰۱ بودجه ۵۲۸۹ میلیارد 
و ۲۳۷ میلیون تومانی را به خود اختصاص داده 
است و طبیعتا هم به اندازه کسب و کارهای نوپا 
و شاغلان فضای مجازی از نبود اینترنت آسیب 
ندیده است اما با این حال قرار است بودجه 
هزار میلیارد تومانی به این سازمان  برسد. از 
طرفی هم این بودجه دو هزار میلیارد تومانی 
در شرایطی تعیین شده که نت بلاکس، سازمان 
غیردولتی ناظر بر اینترنت جهانی، با اشاره به قطع 
شبکه های اجتماعی جهانی باقی مانده در ایران، 
زیان اقتصادی ناشی از قطع اینترنت در کشور را، 
هر ساعت بیش از یک و نیم میلیون دلار برآورد 
کرده است. با یک حساب سر انگشتی در یک ماه 
گذشته می توان به راحتی به این نتیجه رسید که 
این بودجه بیش از اینکه کمکی به کسب و کارها 
باشد کمکی برای سازمان صداو سیماست چون 
استارتاپ ها میلیون ها دلار آسیب اقتصادی 
دیدند اما صداوسیما هزار میلیارد تومان بودجه 
گرفت. در نهایت یک پرسشی می ماند که باید به 
آن پاسخ داده شود و آن هم این است که طرح 
صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی بیش 
از یکسال است که تصویب شده و در همان زمان 
هم که اعلام شد این موضوع آسیبی جدی به 
کسب و کارها می زند، مسئولین اعلام کردند که 
زیرساخت های آن به صورت کامل فراهم است 
پس چرا سازمانی  مانند صداوسیما نتوانسته از 

این زیرساخت ها استفاده کند؟
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 بخش عظیمی از باقیمانده سازه 
متروپل آبادان فروریخت

بخش عظیمی از باقیمانده سازه متروپل 
روز  ظهر  سعدی(  خیابان  )سمت  آبادان 
چهارشنبه فرو ریخت. هنوز از تعداد مصدومان 
و جانباختگان احتمالی اطلاعی در دست نیست. 
با فروریختن بخش های دیگری از سازه به جا 
مانده از برج متروپل آبادان، ماموران امدادی و 
خدمات رسانی در محل حاضر شدند. مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
آبادان گفت: پیکر یکی از جانباختگان ریزش 
بخشی از سازه متروپل از زیر آوار خارج شد. 
وی افزود: پیکر متعلق به یک خانم است که 
پس از رسیدن عوامل آتش نشانی آبادان از 
یک خودروی سواری خارج شده است. در 
پی تکمیل خبر ریزش متروپل، همچنین 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری آبادان گفت: پیکر یکی از جانباختگان 
ریزش بخشی از سازه متروپل از زیر آوار خارج 
شد. مجید فرهانی پور چهارشنبه اظهار داشت: 
پیکر متعلق به یک خانم است که پس از رسیدن 
عوامل آتش نشانی آبادان از یک خودرو سواری 
خارج شده است. وی افزود: جسد این فرد کشته 
شده پس از خارج سازی تحویل فوریت های 
پزشکی آبادان شد. فرهانی پور گفت: عوامل 
آتش نشانی آبادان با تجهیزات کامل در محل 
حادثه حاضر هستند و مشغول جست وجو و 
کمک هستند. بخش عظیمی از باقیمانده سازه 
متروپل آبادان )سمت خیابان سعدی( روز 

چهارشنبه فرو ریخت. 
 

ارتفاع آب در برخی مخازن 
تهران 70 سانتی متر شد 

مجدی زاده معاون بهره برداری شرکت تامین 
و تصفیه آب تهران گفت:   در برخی از مخازن 
شهر تهران که ارتفاع آب باید در حد ۴ متر باشد، 
حدود ۷۰سانتی متر است. مجدی زاده گفت: در 
حال حاضر ذخیره آب شرب در مخازن تهران 
حدود ۶۰۷ هزار مترمکعب و میزان مصارف، 
نزدیک به ۴۰ هزار لیتر در ثانیه است, اما میزان 
آب تولید در هر ثانیه، نزدیک به ۳۰ هزار لیتر 
است. مجدی زاده گفت: در حال حاضر ذخیره 
آب شرب در مخازن تهران حدود ۶۰۷ هزار 
مترمکعب و میزان مصارف، نزدیک به ۴۰ هزار 
لیتر در ثانیه است, اما میزان آب تولید در هر 
ثانیه، نزدیک به ۳۰ هزار لیتر است. وی افزود: 
هم اکنون در هر ثانیه ۱۰ هزار لیتر بیش از 
آبی که تولید می شود، به مصرف می رسد. در 
دو روز گذشته مقداری بارندگی داشتیم، اما 
مجموع این بارندگی ها, ۵۰درصد کمتر از 
مشابه سال گذشته و بیش از ۹۰درصد کمتر از 
دو سال گذشته بود. معاون بهره برداری شرکت 
تامین و تصفیه آب تهران ادامه داد: این میزان 
بارندگی پاسخگوی نیاز آبی شرب مردم نیست؛ 
به شکلی که در ۲۴ ساعت گذشته، حدود یک 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون لیتر برداشت از منابع 
سطحی یعنی ذخایر سد ها داشتیم در حالی 
که ورودی سدها، حدود ۶۰ درصد کمتر از این 
میزان است. وی تاکید کرد: این میزان برداشت 
و کاهش ورودی به سدها، باعث شده که ذخایر 
سطح شهر تهران به کمترین حالت خود برسد؛ 
حتی در برخی از مخازن که ارتفاع آب باید در 
حد ۴ متر باشد، حدود ۷۰ سانتی متر است. 
مجدی زاده در پاسخ به این سوال که شرایط 
مصرف آب نسبت به تابستان چه تغییری 
داشته، گفت: مهر امسال بسیار گرم بود و روز 
گذشته, ۶ درجه دمای بیشتری را نسبت به روز 
مشابه پارسال تجربه کردیم که میزان مصرف را 
بالا می برد؛ میزان مصرف فعلی، تقریبا مشابه 
میزان مصارف در فصل گرم پارسال است در 
حالی که انتظار می رود در آبان، میزان مصارف 

خیلی کمتر باشد. 
 

 هیچ یک از داده های ما 
محرمانه نیست

سید نعمت ا... میرفلاح نصیری معاون داده های 
ثبتی مرکز آمار ایران گفت: هیچ یک از داده ها 
و اطلاعات جمع آوری شده از سوی این مرکز 
دارای طبقه بندی محرمانه نیست و می تواند به 
شکل عام منتشر شود. نعمت ا... میرفلاح نصیری 
روز سه شنبه در حاشیه نشست با کارشناسان 
آمار دستگاه های اجرایی استان قزوین و در 
گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: در حوزه آمار 
با ۲ موضوع طبقه بندی داده ها و محرمانگی 
روبه رو هستیم چرا که برخی دستگاه ها براساس 
تکالیف قانونی خود نباید آمارشان را منتشر 
کنند اما آمارهای تهیه شده در مرکز آمار، هیچ 
کدام طبقه بندی محرمانه ندارد و به عنوان 
یک خدمت عمومی تلقی می شود که می تواند 
در سطوح مختلف انتشار پیدا کند. وی با بیان 
اینکه سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 
۱۴۰۵ به شیوه جدید و به روش ثبتی مبنا انجام 
خواهد شد، اظهار داشت: در این روش به جای 
مراجعه حضوری به در منازل مردم، داده های 
مربوط به دستگاه های مختلف پردازش و مورد 
استفاده قرار می گیرد. میرفلاح نصیری گفت: 
اجرای سرشماری به این روش نیازمند الزامات و 
زیرساخت هایی است که با همکاری دستگاه های 
اجرایی سعی در فراهم ساختن آنها داریم که از 
جمله مهم ترین آنها باید به طرح جی نف پست 
)صحت سنجی نشانی فیزیکی به همراه موقعیت 
و مختصات جغرافیایی آن - GNAF( اشاره کرد 
که باید تکمیل و پوشش آن به ۱۰۰ درصد برسد.  

دیدگــــاه

روی خط آرمان ملی

تصمیم عجیب دولت:

کسیدیگرضررمیکند
بودجهاشبهسازماندیگریمیرسد

   ضرر میلیون دلاری و جبران میلیارد تومانی  

 گرانی و مشکلات زندگی 
مشکلات اقتصادی باعث شده مردم از نظر رفاه، آسایش و 
آرامش در شرایط نه چندان مطلوب زندگی کنند. در این زمینه 
قشر کارمند و حقوق بگیر جامعه به محض اینکه حقوقشان 
را دریافت می کنند، دغدغه پرداخت به موقع اجاره خانه و 
قبوض آب، برق، گاز، تلفن و تامین بسیاری مایحتاج زندگی 
را دارند که بعضا به بیماری های روحی و روانی و از همه مهم تر 
افسردگی دچار می شوند. امیدواریم برای حل مشکلات مردم 

بیشتر تلاش شود. 
حمیدی از تهران 

قصابی
برخی از قصابی ها دور از چشم مشتریان مخلوطي از سنگدان 
مرغ و چیزهای دیگري را چرخ مي کنند و به عنوان گوشت چرخ 
کرده به فروش مي رسانند و مردم هم به علت عدم اطلاع از 
کیفیت گوشت ها و به دلیل اینکه کمی ارزانتر است آن را مصرف 
مي کنند. از مسئولان درخواست داریم که سری به این مغازه ها 

بزنند تا از این کارها جلوگیری شود. 
کمالی از تهران 

بهشت زهرا)س(
 افرادی که به بهشت زهرا )س( تهران مراجعه می کنند برای 
شستن سنگ قبور با مشکل کمبود شیرآب مواجهند.  مسئولان 
ذی ربط مي توانند با فراهم کردن امکان دسترسی به آب چاه در 

برخي مکان ها، به این موضوع رسیدگي کنند. 
یک شهروند از تهران 

 پس از مطرح شدن مساله عدم صدور احکام رسمی 
برای برخی اعضای منتخب کانون عالی بازنشستگان تامین 
اجتماعی کشور توسط وزارت کار به بهانه نقص در اعتبارنامه 
یکی از اعضای هیات رئیسه در مجامع عمومی کانون 
بازنشستگان شهرستان ها، آرای جدیدی درباره اینکه کیفیت 
حفظ استقلال تشکل های کارگری و صنفی کشور در دوره 
جدید وزارت کار در چه سطحی خواهد بود، از سوی فعالان 
این تشکل ها مطرح شد. عبدا... مختاری )عضو هیات رئیسه 
کانون بازنشستگان تامین اجتماعی تهران( با تاکید بر اینکه 
دولت ها معمولا قصد مداخله و تابع سازی تشکل های کارگری 
و بازنشستگی را داشته اند، توضیح داد: واقع امر این است که 
اساسا سیاست دولت ها در قبال تشکل ها یک بام و دو هواست و 
اکنون ملاک و معیار مشخصی برای تشخیص رفتار وزارت کار 
وجود ندارد و فعلا تشکل کانون عالی بازنشستگان بلاتکلیف 
است. وی با اشاره به این مطلب که »وزارت کار در اموری که 
دقیقا به این وزارتخانه مربوط است و معطوف به بازرسی ها و 
نظارت هاست، عمل نمی کند«، اظهار کرد: مساله ما با دولت 
عدم وفاداری به حدود اختیارات قانونی و عمل در همان حیطه 
است. معاون اجرایی سابق خانه کارگر شرق تهران تصریح 
کرد: برای بررسی نمونه ای از رفتارهای دولت و وزارتخانه 
کار، می توان به همین انتخابات کانون بازنشستگان استان 
تهران اشاره کرد. برخی از شرکت کنندگان در انتخابات هیات 
رئیسه این کانون اخیرا به صورت مکتوب ایرادات و اشکالاتی 
را به نحوه برگزاری انتخابات وارد دانستند. این ایرادات برای 
معاونت امور تشکل های کارگری و کارفرمایی وزارت کار 
ارسال شده است و پاسخ وزارت کار این بوده که این مساله 
به ما مربوط نیست و ما دخیل نیستیم. این درحالی است 
که وزارت کار در انتخابات های تشکل های رسمی کارگری و 
کارفرمایی از جمله کانون های بازنشستگی یک هیات نظارت 
دارد که در کنار بازرسان هیات رئیسه کانون، وظیفه نظارت 
بر انتخابات را دارند. مختاری با تاکید بر این سوال که »وقتی 
ناظران خود وزارت کار یک انتخابات را تایید می کنند، دیگر با 
چه استدلالی بعدها می توانند انتخابات ها را زیر سوال ببرند؟« 
اضافه کرد: در انتخابات کانون بازنشستگان استان تهران این 
شکایت به وزارت کار و خود هیات رئیسه کانون برده شد که 

اتفاقا انتخابات ایراد اعتبارنامه ای داشته و هیات رئیسه قبلی 
صلاحیت برگزاری انتخابات را ندارد. ضمن اینکه درخواست 
بازشماری آراء نیز داده شد که از سوی ناظران و معاونت وزارت 
کار توجهی به این خواسته نشد. در اینجا مساله اصلا صحت 
یا عدم صحت موارد مورد اعتراض به این انتخابات نیست، 
بلکه می خواهم بگویم که وزارت کار در مقام رسیدگی در 
جایی که دوست نداشته باشد، حتی اگر وظیفه قانونی ورود 
داشته باشد، بازهم ورود نمی کند. وی با اشاره به اینکه »در 
قبال اعتراض به انتخابات کانون بازنشستگان استان تهران 
وزارت کار اعلام کرده است که مجوز تمدید دوره )به دلیل 
کرونا و مسائل جاری حساس روز( گرفته شده است« گفت: 
این درحالی است که وقتی همین مساله درمورد یکی از اعضای 
کانون عالی بازنشستگان رخ داده، به شکلی فراقانونی مداخله 
در امر انتخابات صورت گرفته است. سوال ما این است که چرا 
فلان شخص که وزارت کار با او مساله دارد در انتخابات کانون 
عالی شوراهای اسلامی کار یا کانون عالی بازنشستگان رأی 
آورده، چطور انتخابات برگزار کرده است و آن انتخابات به تایید 
وزارت کار و ناظران آن رسیده است؟این فعال حوزه حقوق 
بازنشستگان افزود: اگر ایرادی به اعتبارنامه و صحت انتخابات 
و بالا آمدن افراد از سطح شهرستان ها به سطح استانی و کانون 
عالی کشوری وارد است، چرا ناظران وزارت کار و بازرسان آن 
در همان لحظه ورود نکردند و بعد انتخابات های شهرستانی 
فردی که تا سطح عالی کشوری و استانی بالا آمده را زیر سوال 
برده اند؟ وقتی اسامی اعلام شده دولت ورود نکرده است. 
حال که دولت دیده است نتیجه انتخابات هیات رئیسه و 
انتخابات های درونی این تشکل )کانون عالی بازنشستگان(  و 
افراد مطلوب آن ها در راس نیستند، به یاد ورود به مساله افتاده  
که تا دیروز مدعی بودند حق مداخله در آن را ندارند!عضو 
هیات رئیسه کانون بازنشستگان تهران با بیان اینکه »هنوز 
شفاف اعلام نشده که چرا اعتبار انتخابات مجمع عمومی 
شهرستانی عضو هیات رئیسه کانون عالی بازنشستگان توسط 
دولت زیر سوال رفته است« تصریح کرد: دولت در جایی که 
باب میل وزارت کار نیست، اظهارنظر به ابطال و عدم صدور 
احکام افراد را می کند، اما در جای دیگری وزارت کار اعلام 
می کند که صلاحیت ورود به عنوان ناظر برای رسیدگی به 

اعتراض در صورت عدم رسیدگی خود کانون ها را ندارد و این 
را در مورد اعتراض شکل گرفته به انتخابات کانون در تهران 
دیدیم. این درحالی است که مداخله اولی غیرقانونی و اتفاقا 

مداخله دومی کاملا قانونی و حتی تکلیف قانونی است!
وی با تاکید بر اینکه »حضور ناظران وزارت کار در 
انتخابات های استانی و کانون های عالی کشوری الزامی و 
قانونی است« گفت: اگر دولت وظیفه نظارتی خود را انجام 
دهد، اصلا لازم نیست بعدا در مرحله آخر احکام اعضای 
منتخب کانون ها را صادر نکند. وزارت کار اگر تمایل دارد 
تشکلی همسوتر باشد، این کار را باید حین و قبل انتخابات 
بکند و نه آنکه چندماه بعد از انتخابات به یاد این بیفتد که 
بر انتخابات ها ایرادهای فراقانونی بگیرد. مختاری با اشاره 
به اینکه شکایت در انتخابات ها و رفع ایرادات ابتدا توسط 
بازرسان کانون عالی بازنشستگان رسیدگی شود، اظهار کرد: 
اگر دخالت بی مورد درباره تشکل های کارگری و بازنشستگی 
باب شود، دیگر سنگ روی سنگ بند نمی شود. دولت و 
وزارتخانه ها باید براساس شرح وظیفه قانونی مداخله یا عدم 
مداخله کند؛ نه اینکه براساس دلخواه و تمایلات خود در 
هر عرصه شانه خالی کرده یا مداخله کند. این عضو هیات 
رئیسه کانون بازنشستگان تهران بیان کرد: همان طور که 
اکنون بسیاری از تشکل های مدنی از نظر مطالبه گری نقش 
ضعیفی ایفا می کنند، آیا باید شاهد باشیم که این مساله 
در مورد تشکل های صنفی ضعیف موجود نیز رخ دهد و 
تشکل های کارگری و بازنشستگی از این موقعیت کنونی 
خویش نیز ضعیف تر باشند؟ اگر چنین شود و همواره افراد 
همسو بر مسند هدایت امور تشکل ها باشند، دیگر چه جایی 
برای طرح مطالبات و پیگیری رسمی و قانونی حقوق وجود 
خواهد داشت! ما با این وضعیت همچنان در مسیر تضعیف 
تشکل ها باشیم و جامعه کارگری نیز تبدیل به یک تماشاچی 
ساده می شود. وی با اشاره به اینکه این پرونده را باید پیگیری 
حقوقی و قانونی کرد، افزود: بنابر مصوبه هیات وزیران و 
دستورالعمل خود وزارت کشور، دولت حق هیچ مداخله ای جز 
در حوزه ای که وظیفه نظارتی آن تعریف شده در تشکل های 
مردم نهاد و صنفی را ندارد. این امر مستندات لازم در قانون 

کار را دارد. 

 »یک بام و دو هوا« ی  دولت ها در قبال تشکل های کارگری 


